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گروه اقتصادی - آسخت اورازبای،سفیر قزاقستان، با علی اکبر صفایی، 
مدیرعامــل ســازمان بنادرودریانوردی دیداروبرای توســعه همکارهای 
اقتصادی با ایران و اجرایی ســازی هر چه ســریع تر لجســتیک دریایی و 

بندری با ایران تاکیدکرد
علی اکبر صفایی در دیدار ســفیر قزاقستان، با بیان آمادگی این سازمان 
برای واگذاری پیمانکاری عملیات بندری در شــمال و جنوب کشــور به 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی قزاقســتانی، راه اندازی زنجیره تأمین و 
لجستیک دریایی را در راستای منافع دراز مدت بین دو کشور ارزیابی کرد.
معاون وزیر راه و شهرســازی در این دیدار که مجید صمدزاده صابر 
سفیر ایران در قزاقستان نیز به صورت ویدئو کنفرانس در آن حضور داشت، 
تاکید کرد: هر گونه ســرمایه گذاری شرکت های قزاقستانی در بنادر شمال 
و جنوب ایران، تحت پشــتیبانی قانون حمایت از ســرمایه گذاری خارجی 

قرار خواهد گرفت.
مدیرعامل ســازمان بنادر با اشاره به پیشــنهاد تشکیل خط کشتیرانی 
مشــترک و منظم بین تهران و آســتانه در دریای خزر، تاکید کرد: با توجه به 
تحولات سیاســی و اقتصادی صورت گرفته در منطقه و برنامه های روسیه 
برای توســعه روابط با کشورهای منطقه در جنوب خلیج فارس، لازم است 
هر چه سریع تر به یک برنامه اقدام مشترک در حوزه تجارت دریایی دست 

پیدا کنیم.
آســخت اورازبای، سفیر قزاقستان در تهران نیز در این دیدار با اشاره 
به ســفر هیأت های کارشناسی قزاقستان به ایران برای بازدید از امکانات و 
تجهیزات بنادر امیرآباد و شــهید رجایی طی یک سال گذشته، از در دست 
بررسی بودن چگونگی سرمایه گذاری شرکت های قزاقستانی در بنادر ایران 

خبر داد.
اوزاربای از علاقه مندی دولت قزاقستان برای توسعه روابط اقتصادی 
و بازرگانی با کشورهای منطقه از طریق بنادر ایران خبر داد و اظهار داشت: 
راهبرد اتصال به آب های آزاد، یکی از سیاســت های مهم اقتصادی آســتانه 
محسوب می شــود، بنابراین دولت قزاقستان نیز به دنبال اجرایی سازی هر 

چه سریع تر پروژه همکاری لجستیکی با ایران است.
به گزارش ســازمان بنادر و دریانوردی، ســفیر قزاقســتان در تهران 
خاطر نشــان کرد: در سیاســت خارجی قزاقســتان علاوه بر ایران، تلاش 
می کنیم روابط خوبی با کشــورهای منطقه از جمله ازبکستان، تاجیکستان، 

قرقیزستان، آذربایجان و ترکمنستان حفظ کنیم.

دردیدارسفیرقزاقستانبامدیرعاملسازمانبنادرمطرحشد؛

پیشنهادایجادخطکشتیرانیمنظمو
مشترکبینایرانوقزاقستاندرخزر

گــروه اقتصــادی -زمانی که 
آیین نامه واردات خودرو پس از چندین 
بار رفت و برگشــت به صحن مجلس 
شورای اسلامی، مورد تایید قرار گرفت 
و نهایی شد؛ در بند ٢ این آیین نامه تاکید 
شده بود که فروش خودروهای وارداتی 

تنها از طریق بورس کالا خواهد بود.
مقرر شده بود که پس از واردات 
اولین محموله خودروهای وارداتی در 
ســوم دی ماه، از هفته سوم دی ماه این 
محموله در بــورس کالا برای فروش، 
عرضه شــود اما خبری نشــد. پس از 
آن هم ١٩ دی ماه اطلاعیه های بورس 
کالا از پذیــرش خودروهای خارجی 
حکایت داشــتند و این انتظار می رفت 
که خودروهــای خارجی طبق وعده 
داده شــده نهایت تا پایــان دی ماه در 
بورس کالا عرضه شــوند؛ اما تاکنون 
و در حالیکــه به روزهای پایانی بهمن 
ماه نزدیک می شــویم، هنوز این اتفاق 
نیفتاده اســت. همانطور که اشاره شد، 
علاوه بر متن مصوب آیین نامه واردات 
خودرو، بارها توسط مسئولان وزارت 
صمت تاکید شد که عرضه خودروهای 
وارداتــی صرفاً از طریــق بورس کالا 

انجام خواهد شد.
اما اکنــون آخرین مصوبه هیات 
دولت که توســط معــاون اول رئیس 
جمهوری ابلاغ شده حکایت از آن دارد 
که دو عبــارت "خودروهای وارداتی 
صرفاً در بورس کالا عرضه می شــود"  

و "در بورس کالا" حذف می شود.
بدین ترتیب به نظر می رســد که 

دولت علاوه بر فــروش خودروهای 
وارداتــی در بــورس کالا، برنامه های 
دیگری بــرای عرضه این خودروهای 
خارجی که قریب به پنج ســال منع از 

ورود به ایران بودند، داشته باشد.
این درحالیست که موضوع تعیین 
قیمت ایــن خودروهای وارداتی که تا 
پیش از این قرار بود قیمت بر روی تابلو 
بورس مشخص شود و براساس رقابت 
باشــد؛ احتمالا با ایــن مصوبه هیات 
دولــت، نحوه تعییــن قیمت متفاوت 

خواهد شد.
پیــش از این در مــورد قیمت، 
اعلام شــده بود ''خودروهای وارداتی 
در بورس کالا عرضه خواهند شد. این 
خودروها در چند رده قیمتی قرار است 
که وارد شوند. کمترین تعرفه از حقوق 
ورودی مربــوط به خودروهای در رده 
قیمتی زیر ١۰ هزار یورو است. حقوق 
گمرکــی برای همــه خودروها چهار 
درصد ثابت اســت )چه خودروهای 
زیــر ١۰ هزار یورو و چه خودروهایی 
که سقف قیمتی ٢۰ هزار یورو را دارد(. 
اما سود بازرگانی متغیر است؛ کمترین 
میزان را خودروهای زیر ١۰ هزار یورو 
خواهند داشــت. ١۰ تا ١۵ درصد نیز 
ســود بازرگان است که وارد می کند و 
باقی بسته به این است که چقدر رقابت 
روی تابلــو بخورد تا کشــف قیمت 

صورت پذیرد.''
گفتنی اســت که طبق آنچه که در 
آیین نامه واردات خودرو آمده اســت 
مقرر شده بود تا کارگروهی با مسئولیت 

وزارت صنعــت، معــدن وتجارت و 
عضویــت وزارت اموراقتصــادی و 
دارایی و سازمان برنامه و بودجه کشور، 
موظف باشــند که نرخ سود بازرگانی 

خودروهــای وارداتی را برحســب 
ارزش )فوب( به گونه ای تعیین کنند که 
مابه التفاوت قیمت پایه با قیمت پایانی 
دربــورس کالا، معادل ســود عادلانه 

باشد و کارگروه مذکور مجاز به تعیین 
علی الحســاب سود بازرگانی در زمان 
ترخیص و تعیین سود بازرگانی قطعی 

در زمان فروش باشد.

صدور مجوز تردد خودروها 
با پلاک ملی  

چندی پیش ســیدرضا فاطمی  
امین- وزیر صنعت، معدن و تجارت- 
موضوع امکان تردد خودروهای مناطق 
آزاد در سراســر کشور با پلاک ملی را 
مطرح کرد و گفــت: خودروهایی که 
در مناطــق آزاد تــردد می کنند، طبق 
شرایطی،  این مجوز را خواهند داشت 
که شــماره گذاری ملی شده و در کل 
کشور مورد اســتفاده قرار گیرند؛ این 
موضوع می توانــد کمک کننده برای 

افزایش عرضه در بازار باشد.
حال ایــن موضــوع در مصوبه 
مذکور هیات دولت مورد اشــاره قرار 
گرفتــه و مصوبه پلاک گــذاری ملی 
خودروهای مجاز بــه تردد در مناطق 

آزاد، ابلاغ شده است.
براســاس ابلاغیه مصوبه هیات 
وزیران در رابطه با شیوه پلاک گذاری 
ملــی و تــردد در ســرزمین اصلــی 
خودروهای مجاز به تردد در مناطق آزاد 
تجاری - صنعتی، مصوب شده است 
" طبق مقررات موجود خودروهایی که 
مجاز بــه تردد در مناطق آزاد تجاری-

صنعتی هســتند، مشروط به پرداخت 
کلیــه عــوارض و بدهی های مربوطه 
و حقوق ورودی )مشــتمل بر حقوق 
گمرکی و سود بازرگانی مصوب( مجاز 
به پلاک گذاری ملی و تردد در سرزمین 

اصلی باشند."
شــایان ذکــر اســت در آخرین 
مصوبه هیات دولت که توسط معاون 
اول رئیس جمهور ابلاغ شــده، آمده 

است:
"هیــات وزیران در جلســه  ١٩ 
بهمن ١٤۰١ به پیشنهاد وزارتخانه های 
صنعت، معدن و تجارت و امور اقتصاد 
و دارایی و به اســتناد به اصل یکصد و 
ســی و هشتم قانون اساسی جمهوری 

اسلامی ایران تصویب کرد:
)تصویب نامه تاریخ سوم شهریور 
١٤۰١ و اصلاحات بعدی آن به شــرح 

زیر اصلاح می شود(:
١- در بند ٢ عبارت "خودروهای 
وارداتی صرفــاً در بورس کالا عرضه 
می شــود"  و عبارت "در بورس کالا" 

حذف می شود.
٢- بند ۵ اینگونه اصلاح می شود 
که خودروهایی که تا پیش از ابلاغ این 

تصویب نامه طبق مقررات موجود مجاز 
به تردد در مناطق آزاد تجاری-صنعتی 
هســتند، مشــروط به پرداخت کلیه 
عوارض و بدهی های مربوطه و حقوق 
ورودی )مشــتمل بر حقوق گمرکی 
و ســود بازرگانی مصــوب( مجاز به 
پلاک گذاری ملی و تردد در ســرزمین 

اصلی هستند.
خودروهای مستثنی شده از حکم 
بند )١( تفاهم نامه مشترک شورای عالی 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی و گمرک 
جمهوری اســلامی ایران به شــماره 
١٤٣۰/١۰/١٤۰٢ تاریــخ ١۰ خــرداد 
١٤۰۰ مشمول حکم این بند نخواهند 

بود.
تبصــره: قیمت خــودرو برای 
محاســبه حقوق و عوارض گمرکی 
با رعایت مــاده ١٤ قانون امور کمرگ 
مصوب ١٣٩۰، از طریق سامانه مرتبط 
با ســازمان امور مالیاتی کشور )سامانه 
پرداخت مالیات نقل و انتقال خودرو( 

تعیین می شود.
ســازمان مذکور موظف اســت 
اطلاعات قیمتی این ســامانه را بطور 

مستمر به روز رسانی کند.

صدور مجوز تردد خودروها با پلاک ملی؛

عرضه خودروهای وارداتی احتمالا فقط 
در بورس کالا نخواهد بود

در حالیکه در آیین نامه واردات تاکید شده بود که خودروهای وارداتی صرفاً در بورس کالا عرضه خواهند شد و فروش آن ها از 
مسیر بورس کالا است؛ هیات دولت، هفته گذشته، تصویب کرد که عبارت "خودروهای وارداتی صرفاً در بورس کالا عرضه می شود" 

از بند ٢ آیین نامه واردات حذف شود؛ بر این اساس احتمالا فروش خودروهای وارداتی دیگر تنها از مسیر بورس کالا نخواهد بود.

 
گروه اقتصادی - ســخنگوی 
صنعت بــرق از کاهش ٤۰ درصدی 
صــادرات برق خبــر داد و گفت: در 
زمســتان، میــزان واردات افزایش و 
صادرات کاهش مــی یابد به طوری 
کــه میدان واردات ٢۰ درصد رشــد 
و میزان صــادرات ٤۰ درصد کاهش 

یافته است.
مصطفــی رجبی مشــهدی در 
نشستی خبری در خصوص آخرین 
وضعیــت صــادرات و واردات برق 
کشــور گفت: به منظور تامین پایدار 
برق با کمترین سوخت مصرفی میزان 

صادرات را کاهش دادیم.
سخنگوی صنعت برق در پاسخ 
به ســوال دیگری در خصوص میزان 
بدهی کشورها در حوزه صنعت برق 
به ایــران، گفت: بدهی ها به صورت 
متداول وجود دارد، مطالبات شــناور 

بوده و در حال تسویه است.
وی در خصوص سنکرون شدن 
شبکه برق با روسیه، اظهار کرد: تبادل 
برق با روســیه یک نوبت به صورت 
ســنکرون انجام شد اما برای تداوم و 
پایداری آن، دو مسیر را دنبال می کنیم 
و بایــد بــا آذربایجان و ارمنســتان 

ارتباطات قوی داشته باشیم.
رجبــی مشــهدی ادامــه داد: 
امیدواریم در ســال میلادی پیش رو 
این خطــوط برقرار شــود و ارتباط 
الکتریکی مستحکم تری را با روسیه 

داشته باشیم.
وی در خصوص میزان مصرف 
مــازوت در نیــروگاه هــا گفت: در 
نیروگاه ها ٨۰.٦ درصد از ســوخت 
گاز، ١١.٦ درصــد از گازوییل و ٧.٨ 
درصد از مازوت استفاده می شود که 

در دوره سرد این عدد تغییر می کند.
وی ادامه داد: در فصل ســرد ۵۰ 
درصد گاز و ۵۰ درصد سوخت مایع 
در نیروگاه ها اســتفاده می شــود که 
ســوخت گازوییل دو برابر مازوت 
مورد اســتفاده قرار می گیرد و تنها ١۵ 
درصد نیروگاه ها قابلیت اســتفاده از 

مازوت را دارند.
سخنگوی صنعت برق با اشاره 
به پایداری شــبکه برق ایران گفت: 
تا کنون شــبکه برق پایدار بوده و این 
در حالیست که در سال های اخیر در 
کشورهای همسایه حداقل یک نوبت 
شــاهد خاموشی های بزرگ بوده ایم. 
اخیــرا نیــز در یکی از کشــورهای 
همســایه این اتفاق افتاد و برای زمان 

طولانی قطع برق اتفاق افتاد.
رجبــی مشــهدی با اشــاره به 
برنامه هــای عبور از پیک تابســتان، 
گفت: ١٤۰ برنامه برای عبور از پیک 
در نظــر گرفته ایم که برخی مربوط به 
احداث و ارتقــاء نیروگاه ها و برخی 
مربوط به مدیریت مصرف و توسعه 

شبکه است.
وی با بیان اینکه ٧٧٨۰ مگاوات 

به ظرفیت تولید برق کشــور اضافه 
می شــود که بیش از ٦۰۰۰ مگاوات 
مربوط به نیروگاه های جدید خواهد 
بــود، گفت: ٨۵۰ مــگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر و ١٨٨ مگاوات نیروگاه 
مقیاس کوچک را وارد مدار خواهیم 
کــرد. همچنین برای رفع محدودیت 
نیروگاه ها به ظرفیت ١٧٣۰ مگاوات 

تدابیر لازم اندیشیده شده است.
تعمیــرات  درصــد   ۶۱

نیروگاه ها انجام شد
ســخنگوی صنعــت بــرق با 
اشــاره به آخرین وضعیت تعمیرات 
نیروگاهی در کشــور گفت: تا کنون 
٦١ درصد تعمیرات انجام شــده و از 
٩۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی 
کشور ١۰٧ هزار مگاوات را وارد دوره 
تعمیرات کرده ایم که تا کنون پیشرفت 

خوبی داشته است.
نصب ســه میلیون و ۳۰۰ 

هزار کنتور هوشمند
رجبی مشــهدی با بیان اینکه تا 
تابستان سال آینده سه میلیون و ٣۰۰ 
هزار کنتور هوشمند جدید را در بخش 
خانگی مشــترکان پر مصرف نصب 
خواهیم کرد، گفــت: در بخش های 
تجاری، اداری و کشــاورزی تا مرز 

١۰۰ درصــد هوشمندســازی پیش 
خواهیم رفت.

وی با اشاره به توسعه شبکه های 
انتقال برق، گفــت: ٤٧ برنامه دارای 
اولویت در ایــن زمینه در نظر گرفته 
که شــامل احداث پست های جدید، 
احــداث خطوط می شــود و در این 

راستا به دنبال رفع مشکلات هستیم.
مشــترکان  درصــد   ۴۰

مشمول پاداش شدند
ســخنگوی صنعــت بــرق با 
بیان اینکه در ســال جاری مشترکان 
همکاری بسیار خوبی با صنعت برق 
داشــتند، گفت: ٤۰ درصد مشترکان 
خانگی با صنعت برق همکاری کردند 
که مشمول پاداش شدند. بطوریکه از 
هر سه قبض یک قبض بستانکار شد 
و در نظر داریم که اینگونه برنامه های 
تشــویقی را برای مشترکان خانگی 
ادامــه دهیم و امیدواریم که شــاهد 

همکاری روزافزون مشترکان باشیم.
رجبی مشــهدی در خصوص 
مشــارکت بخش صنعت نیز گفت: 
تفاهم نامه هایی را بــا حوزه صنعت 
برای احداث نیروگاه منعقد کردیم که 
در همین راستا در تابستان سال جاری 
اولیــن واحد با ظرفیت ١٨٣ مگاوات 

وارد مدار تولید شــد و برنامه ریزی 
شــده تا ظرفیت نیروگاهــی از این 
طریــق به ١٤٧٨ مگاوات تا دوره اوج 

بار ١٤۰٢ برسد.
وی بــا بیــان اینکــه افزایش 
همکاری صنایع با بخش برق موجب 
افزایش تولید بخش صنعت کشور شد 
به گونه ای که در حوزه فولاد بیشترین 
میزان تولید را شاهد بودیم و رتبه اول 
جهــان به این بخش اختصاص یافت 
و در مجمــوع میزان تولید صنایع ١۵ 

درصد افزایش یافت.
در زمســتان قطــع برق 

ادارات اتفاق نیفتاد
ســخنگوی صنعت برق با بیان 
اینکــه قطعی بــرق ادارات در فصل 
زمستان اتفاق نیفتاد اما با شرکت گاز 
هماهنــگ بودیم تا در بخش هایی که 
محدودیت گازی اعمال می شود برق 

را جایگزین نکنند.
نیروگاه کلاس F جایگزین 

نیروگاه بعثت می شود
رجبــی مشــهدی با اشــاره به 
برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
جایگزینی نیروگاه کلاس F با نیروگاه 
قدیمی بعثت گفت: منتظر اخذ مجوز 
از سازمان محیط زیست هستیم و قرار 

است که این ســازمان بازدیدی را از 
این نیروگاه داشــته باشد و بطور کلی 
هدف ما این است که راندمان نیروگاه 
افزایش پیدا کند و با انجام این کار نیز 
راندمان نیروگاه به بیش از ۵۰ درصد 
می رســد در حالیکه اکنون راندمان 

نصف این عدد است.
وی افــزود: ظرفیــت تولید در 
تهران کمتر از مصرف بوده و با توجه 
به اینکه استان تهران، البرز و قم از برق 
تولیدی این نیروگاه استفاده می کنند 
ناچار به دریافت برق از مناطق مجاور 
بــرای تامین این بخش ها هســتیم. 
به همین دلیل افزایــش راندمان این 

نیروگاه در اولویت است.
تدوین سه ســناریو برای 

پیک اوج بار
ســخنگوی صنعت برق با بیان 
اینکه امســال تابستان سه درصد اوج 
بــار افزایش مصرف داشــته، گفت: 
برای ســال آینده سه سناریو افزایش 
مصــرف ٣ درصــد، ٤.۵ درصد و ٦ 
درصد را پیش بینی می کنیم. به همین 
دلیل با تدوین برنامه های مختلف در 
حــوزه افزایش ظرفیــت و مدیریت 
مصرف به دنبال تامین برق هســتیم. 
طبــق برآوردهای صورت گرفته ۵.٤ 

درصد رشــد حــدود ٧٢ هزار و ۵۰ 
مگاوات می شود.

ادارات ملزم به خرید برق از 
بورس انرژی می شوند

رجبی مشــهدی با بیــان اینکه 
وزارت نیرو به دنبال این اســت که با 
همکاری بورس انرژی تابلوی سبز را 
در بورس فعال کند، گفت: اگر ادارات 
خودشان به سمت تولید برق از طریق 
انرژی های تجدیدپذیــر نروند باید 
برق مورد نیاز را از طریق بورس تامین 
کنند که ســازمان بورس انرژی نیز در 

این راستا اعلام آمادگی کرده است.
وی توضیــح داد: در تابلــوی 
ســبز عرضه کننــدگان نیروگاه های 
تجدیدپذیــر و خریــداران صنایع و 
اداراتی هستند که در قانون برای آنها 
الزام شده که یک درصد از مصرف شان 
تا پنج سال از نیروگاه های تجدیدپذیر 

تامین شود در نظر گرفته شدند.
ســخنگوی صنعت برق افزود: 
اگر ایــن بخش ها خودشــان اقدام 
بــه تولید بــرق تجدیدپذیــر نکنند 
مالکان شــبکه که شرکت های توزیع 
برق هســتند صنایــع و ادارات و آن 
بخش هایی که ملــزم به رعایت این 
قانون هستند می بایست از این طریق 
نیاز خود را تامین کنند و با قیمت هایی 
که در این تابلو ثبت شــده هزینه آن را 

بپردازند.
رجبی مشهدی تاکید کرد: علاوه 

بر این قرار شده تا یک رینگ بین المللی 
در بورس ایجاد شــود تا شــرکت ها 
بتوانند در این رینگ بین المللی نسبت 
به عرضه و یا خرید برق اقدام کنند که 
این مسئله جزو برنامه های آتی بورس 
خواهد بود و امیدواریم به زودی این 
مســئله انجام شود. چرا که با توجه به 
موقعیت استراتژیک ایران می توانیم از 
این طریق تبادلات بین المللی خود را 

افزایش دهیم.
وی در خصوص احتمال تغییر 
ســاعات اداری، گفت: قطعا یکی از 
راه های کاهش مصرف تغییر ساعات 
ادارات است و با توجه به اینکه در سال 
جدید ساعت تغییر نمی کند این مسئله 
حســاس تر است و شاید در برخی از 
استان ها بیش از یک ساعت لازم باشد 
که این تغییر صورت بگیرد اما تا کنون 
درباره آن تصمیم گیری نشــده و در 
زمان مقرر در این باره اطلاع رســانی 

خواهیم کرد.
امکان تبــادل ۶۰۰ مگاوات 

برق با ترکیه
سخنگوی صنعت برق با اشاره 
به آخریــن وضعیت تبــادل برق با 
کشــور ترکیه گفــت: برنامه ریزی 
شــده تا در تابستان سال آتی از طریق 
بخش خصوصی تبــادل انرژی را با 
کشور ترکیه داشته باشیم. تست ٤۰۰ 
مگاوات انجام شــده اما امکان تبادل 

٦۰۰ مگاوات وجود دارد.

سخنگوی صنعت برق :

کاهش ٤٠ درصدی صادرات برق کشور

جزئیات توافقات حملی نقلی ایران با چین

براساس ابلاغیه مصوبه هیات وزیران در رابطه با شیوه پلاک گذاری ملی و تردد در سرزمین 
اصلی خودروهای مجاز به تردد در مناطق آزاد تجاری - صنعتی، مصوب شــده اســت " 
طبق مقررات موجود خودروهایی که مجاز به تردد در مناطق آزاد تجاری-صنعتی هستند، 
مشروط به پرداخت کلیه عوارض و بدهی های مربوطه و حقوق ورودی )مشتمل بر حقوق 
گمرکی و سود بازرگانی مصوب( مجاز به پلاک گذاری ملی و تردد در سرزمین اصلی باشند."

گــروه اقتصادی - رئیس اتاق 
بازرگانی تهران گفت: ســخت ترین 
شرایط اقتصادی را در ٤ سال گذشته 
تجربه کردیم و فضای کســب و کار 

بسیار نامطلوب شد.
مسعود خوانساری در نشست 
هیئــت نمایندگان اتــاق بازرگانی 
تهــران اظهــار کرد: ســخت ترین 

شرایط اقتصادی را در ٤ سال گذشته 
با شروع کرونا، تشــدید تحریم ها، 
خروج ســرمایه، تورم و … تجربه 
کردیم و فضای کســب و کار بسیار 

نامطلوب شد.
رئیــس اتاق بازرگانــی تهران 
بــا بیان اینکه جلســه بعدی آخرین 
جلسه این دوره از هیئت نمایندگان 

اتــاق خواهد بود، افزود: ســال ٩٤ 
که اعضای جدیــد اتاق کار خود را 
شــروع کردند ١٤ هزار عضو داشتیم 
اما امروز نزدیــک به ٣۰ هزار عضو 
داریــم. فعالیت های اتــاق در زمینه 
شفاف ســازی و. پاســخگو بودن از 
جمله دلایل افزایش تعداد اعضا بوده 
اســت. اگرچه با اتاق های پیشرفته 

دنیــا فاصله داریم اما قدم مناســبی 
بوده است. البته قرار بود تا آخر سال 
جاری به ۵۰ هزار عضو برسیم اما باز 

هم عملکرد خوب بود.
وی ادامــه داد: در ایــن مدت 
نشان امین الضرب پنجره واحد، ٣۰ 
تشکل، بیمارستان بازرگانان، مدرسه 
کسب و کار و مرکز آموزش مستقل 

در اتــاق ایجاد و راه اندازی شــد. تا 
پایان ســال موزه دیجیتــال از بنیان 
گــذاران و فعالان اتــاق راه اندازی 

می شود.
خوانساری اضافه کرد: قرار بود 
١۰ اســفندماه انتخابات اتاق برگزار 
شود اما با توجه به ابهامات آئین نامه 
و تأخیر ایجاد شده در فرایند ثبت نام 

و تکمیل مدارک، انتخابات به بیستم 
موکول شد.

گروه اقتصــادی - وزیر راه و 
شهرسازی همراه با برخی از اعضای 
کابینه به چین ســفر کرده اســت؛ از 
جمله موضوعاتی که قرار اســت در 
این سفر مورد توافق قرار گیرد احیای 

راه ابریشم است. 
ایران از لحــاظ جغرافیایی در 

اتصال شــرق و غــرب از موهبت 
طبیعی برخوردار است . 

ایران مســتقیم یا با واسطه بین 
کشــورهای چین، هند، پاکســتان، 
دریای مدیترانه، دریای سیاه، ترکیه، 
اروپا، روسیه، کشــورهای CIS و 
کشورهای جنوب خلیج فارس قرار 

دارد. بعضــی از این کشــورها مثل 
ترکیه و عربســتان رقبای منطقه ای 
ایران و بعضی دیگر مثل چین و هند 
و پاکســتان دارای تنش های تاریخی 

با هم هستند.
ایران می تواند مرکز مهم تبادل 
کالا؛ انرژی و خدمات بین کشــورها 

باشد اما پیش نیاز آن خروج از انزوای 
تحمیل شــده و خود خواسته توسط 
توســط دشــمنان، رقبای منطقه ای 
و کاســبان تحریم و تنــش زدایی با 

کشورهای منطقه و جهان است.
راه های اصلی ارتباط چین 

و اروپا
در حــال حاضر ســه راه ریلی 
اصلــی بین چین و اروپا وجود دارد: 
راه شــمالی که از چین شروع شده و 
با گذر از مغولستان و روسیه به اروپا 
می رسد )مسیر قهوه ای(؛ راه میانی که 
از چین شــروع شده و پس از گذر از 
قزاقســتان و روسیه به اروپا می رسد 
)مســیر زرد رنــگ(؛ راه جنوبی که 
از چین شــروع شــده و پس از گذر 
از کشورهای آســیای میانه به ایران 
می رســد و به ســوی ترکیه و اروپا 

ادامی می یابد )مسیر قرمز تیره(
توافقــات درخصوص راه 

ابریشم
امیــن ترفــع، مدیــرکل دفتر 
تجاری ســازی و امور تشــکل های 

در  شهرســازی  و  راه  وزارت 
خصوص سفر وزیر راه و شهرسازی 
به عنوان هییت همراه رئیس جمهور 
گفت: قرار اســت که تفاهمنامه های 
مقدماتی که درخصوص راه ترانزیتی 
ابریشــم بوده است گفته شود و این 
امر در دســتور کار قرار دارد.وی در 
ادامه گفــت: مذاکراتی درخصوص 
راه های ترانزیتی انجام شــده است و 
قرار است که این توافقات نهایی شود 
و راه ابریشــم که یک راه بین المللی 
اســت در چهارچــوب قراردادها و 
توافقات کار کند و این زمینه ســازی 
ها از قبل انجام شــده است. امیدوار 
هســتیم که این توافقات در سفر به 

چین نهایی شود.
کشــورهای همســایه به 
دلیل تجارت با چیــن ایران را 

دور می زنند
در ســفر نخســت وزیر چین 
بــه عــراق توافقاتــی در خصوص 
کمربندی صورت گرفته اســت که 
این نشــان می دهد که همســایگان 

همه به فکر تجارت با چین هســتند 
و ایــران نباید از این بحث عقب گرد 
کند با توجه به اینکه ایران تنها شاهراه 
نیست با توجه به موقعیت جغرافیایی 
که ایران دارد می تواند شــاهراه بین 
المللی باشــد اما تنها راه نیســت و 
در حال حاضر همه همســایگان به 
فکر این هســتند که با چین تجارت 

را آغاز کند.
به دلیــل انفعال ایــران و عدم 
توجه به مصائب منطقه ای و جهانی 
و مشــکلات تحریــم و انزوای بین 
المللــی ایران، راه ریلی جنوبی فعال 
نیســت و ترکیه با هوشــمندی راه 
جدیــدی را جایگزیــن راه جنوبی 
نمــوده اســت، این مســیر از چین 
شروع شــده و با گذر از قزاقستان و 
یا قزاقســتان و ترکمنستان به دریای 
خزر می رسد، قطارها از ترکمنستان 
و قزاقستان با کشــتی به باکو منتقل 
می شــوند و ایــن راه ریلی با گذر از 
 آذربایجان، گرجستان و ترکیه به اروپا 

می رسد.

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

سخت ترین شرایط اقتصادی را در ٤ سال گذشته تجربه کردیم

اقتصادی


